
روبـهرو
پیمان بزرگ نیا: 

»موسیقی نواحی« 
صاحب ندارد

یکی از پژوهشگــران مــوسیقی با اشاره 
به ارسال فهرستی از هنرمندان پیشکسوت 
موسیقی نواحی به دفــتر موسیقی از وزیر 
جدید ارشاد خواست تا هرچه زودتر نسبت به 
ساماندهی اینگونه موسیقایی اقدام کند. پیمان 
 بزرگ نیا از پژوهشگران شناخته شده حوزه 
موسیقی نواحی ایران ضمن اشاره به شرایط 
نامطلوب هنرمندان پیشکسوت موسیقی نواحی 
ایران بیان کرد: شاید خیلی ها با خواندن این 
مصاحبه من را متهم به دوباره گویی مشکلات 
و معضلاتی کنند که پیش از این گفت وگوی 
رسانه ای بارها و بارها درباره آن توسط من و 
تعدادی دیگر از همکارانم حرف زده شده؛ پس 
چه لزومی دارد که بخواهم برای چندمین بار 
این مطالب را عنوان کنم؟ اما این بار ماجرا 
کمی متفاوت است. اول اینکه دولت جدید بر 
سر کار آمده و ضرورت دارد تا بنده و همکارانم 
بار دیگر به جناب اسماعیلی به عنوان وزیر 
جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی که فکر می کنم 
یکی از مدیران عملیاتی حوزه فرهنگ و هنر 
باشند دوباره این نکته های مهم را گوشزد کنیم 
که بدانند در موسیقی نواحی این کشور چه 
می گذرد. دوم اینکه برای چندمین بار اعلام 
کنیم که آقایان موسیقی نواحی صاحب ندارد، 
لطفا قبل از بروز هر اتفاق دیگری که موسیقی 
اقوام ایران را در معرض نابودی قرار داده، فکری 
به حال ماجرا کنید. وی افزود: نمی دانم این 
چه حکمتی است که در این سال ها فقط شعار 
حمایت دادیم، حرف های تکراری زدیم اما در 
واقعیت می بینیم، این عمر ماست که می گذرد 
و مسئولان همچنان در خواب هستند. در حالی 
که همه ما مسئولیم و این یک مطالبه جدی 
جامعه موسیقی نواحی ایران از مدیران وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی است که هرچه زودتر 
فکری به این شرایط بی صاحب موسیقی نواحی 
ایران کنند. این پژوهشگر موسیقی نواحی 
ادامه داد: بنده حدود دو ماه است که فهرستی 
از هنرمندان پیشکسوت موسیقی نواحی که 
بنا به دلایل مختلف در شرایط بسیار نامطلوب 
معیشتی و شغلی است را به دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ارائه دادم. اما 
متاسفانه هنوز بعد از این همه مدت دوندگی 
نتوانسته ام به نتیجه برسم و تنها نکته ای که 
دوستان به من اعلام کردند ارسال شماره ملی 
است که فعلا دربرگیرنده خبر خوشی نیست. 
البته بنده و برخی از دوستان در این مدت تلاش 
کردیم از سوی برخی مجموعه ها کمک هایی را 
به این هنرمندان داشته باشیم. اما پرسش اصلی 
اینجاست. آیا وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
متولی اصلی این حمایت ها نیست؟ آیا در این 
شرایط بسیار ناراحت کننده و نامطلوبی که 
هنرمندان پیشکسوت موسیقی نواحی دارند، 
برگزاری جشنواره موسیقی نواحی محلی از 
اعراب دارد؟ جشنواره ای که فکر می کنم درصد 
بسیار کمی از هنرمندان پیشکسوت در آن 

حضور داشته باشند.
 معیشت هنرمندان مناسب نیست

بزرگ نیا با انتقاد از شرایط و نحوه برگزاری 
جشنواره موسیقی نواحی ایران طی سال های 
اخیر تصریح کرد: ای کاش آقای وزیر این 
مطلب را بخوانند و متوجه این موضوع شوند 
که آخرین گنجینه های موسیقی نواحی این 
سرزمین در بدترین شرایط هستند. ای کاش 
بدانند که همین استاد غلامرضا آلمه جوقی 
که چند روز پیش دار فانی را وداع گفت یکی از 
هنرمندانی بود که نامش در فهرست بنده برای 
حمایت های معیشتی و معنوی بود. اما انگار قرار 
نیست متوجه در پیش بودن یک فاجعه معنوی 
در حوزه موسیقی نواحی باشیم. وی تصریح 
کرد: هنرمندان موسیقی نواحی ایران اکنون 
با دو چالش بزرگ رو به رو هستند. اول اینکه 
بسیاری از آنها در وضعیت معیشتی مناسبی 
قرار ندارند و به دلیل کرونا و تبعات آن در بدترین 
حالت ممکن قرار دارند. اما به خاطر حفظ آبرو 
و عزت نفسی که دارند هیچوقت نیامده اند 
که التماس کنند که به ما چیزی بدهید. در 
حالی که این حق مسلم آنهاست که از مزایای 
کامل بهره مند باشند و این وظیفه مدیران است 
که به این عزیزان در حد توان کمک کنند. 
اینها گنجینه های ملی ما هستند که عاشقانه 
به دنبال رفتن روی صحنه هستند چالش 
دومی که بسیاری از این عزیزان را تحت تاثیر 
شدیدترین ضربات روحی قرار داده، زیرا حضور 
در همین جشنواره ها و فستیوال های مرتبط با 
موسیقی نواحی نیز از آنها دریغ شده و بسیاری 
از آنها خانه نشین شده اند. بزرگ نیا با طرح این 
درخواست از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای حمایت ضروری و زودهنگام از هنرمندان 
پیشکسوت موسیقی نواحی توسط نهادهایی 
چون دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و صندوق اعتباری هنر گفت: آقای وزیر 
برای صبرکردن واقعا فرصتی وجود ندارد، لطفا 
هرچه زودتر به فکر بهبود اوضاع باشید و بدانید 
که موسیقی نواحی ایران بی صاحب شده است. 
اکنون هنرمندان این عرصه نیز هم به لحاظ 
روحی هم به لحاظ مالی نیازمند بیشترین 
حمایت هستند. اما تا به امروز به دلیل برخی 
سیاست های غلط در این عرصه و حتی برگزاری 
جشنواره موسیقی نواحی که می تواند مهم ترین 
رویداد برای به صحنه رفتن این عزیزان باشد 
شرایط به گونه ای دیگر رقم خورده و ما می بینیم 
که بخش اصلی و جریان اصلی موسیقی نواحی 

ایران به فراموشی سپرده شده است.

امیرحسین قهرمانی از هنرمندان 
پیشکسوت عرصــه  نگارگری و از 
شاگردان استاد حسین بهزاد، روز 
یکشنبه ۱۸ مهرماه ۱۴۰۰ چشم 
امیرحسین  از جهان فرو بست. 
قهرمانی از هنرمندان پیشکسوت 
عرصه  نگارگری در سال ۱۳۱۳ 
در ایلام به دنیا آمد و در طول 
سال های فعالیت هنری، علاوه بر 
نگارگری، در زمینه  طراحی گرافیک 
ارزشمندی  آثار  نیز  تبلیغات  و 
به جا گذاشت. ایشان براثر کهولت 
سن و در حالی که 2دُز واکسن را 
نیز دریافت کرده بود، دار فانی را 
وداع گفت. زنده یاد قهرمانی،  علاوه 
بر استاد بهزاد، از محضر استادان 
محمدعلی زاویه و نصرت ا... یوسفی 
نیز بهره های فراوان برد. قهرمانی 
خود درباره ورود به عرصه نگارگری، 
گفته بود: با علاقه ای که به هنر 
داشتم، مخصوصا به نقاشی و شعر در 
کلاسی که هنرستان کمال الملک 
برای دانش آموزانی که علاقه مند به 
هنر بودند، دایر کرده بود، در رشته 
مینیاتور در سال ۱۳۳۳ ثبت نام 
کردم. استادانم استاد حسین بهزاد، 
استاد زاویه و استاد یوسفی بودند. 
استاد بهزاد که کار من را پسندیده 
بود به من گفت می توانم برای 
آموزش بیشتر به خانه اش بروم و 
این برای من غنیمتی وصف ناپذیر 
بود. حــدودا ۱۴ سال نزد استاد 
می رفتم و هم چنین کلاس شبانه 

را نیز فراموش نکرده بودم.

درگذشتپیشکسوت
نگارگری

داود فتحعــلی بیگــی هنرمند 
باسابقه تئاتر و دبیر جشنواره تئاتر 
آئینی سنتی این روزها به دلیل ابتلا 
به کرونا در قرنطینه خانگی به سر 
می برد و در منزل استراحت می کند. 
این هنرمند باسابقه که بیشتر در 
حوزه نمایش های ایرانی تجربه 
دارد، چند وقتی است که درگیر 
کروناشده؛ ولی خوشبختانه حالش 
خوب است. او هفته گذشته چند 
روزی در بیمارستان بستری شد؛ 
ولی اواخر هفته پیش از بیمارستان 
به خانه رفت تا ادامه مراحل درمان 
را در خانه طی کند. فتحعلی بیگی 
در حالی که هنوز صدایش نشان از 
بیماری دارد، درباره وضعیت فعلی 
خود به افزود: خداراشکر حالم بد 
نیست ولی این بیماری بسیار سخت 
و پیچیده است و باید مدتی در خانه 
استراحت کنم و فعلا نمی توانم از 

خانه بیرون بزنم.

مجموعه تلویزیونی »سوره خانم« 
برای پخش از شبکه یک سیما وارد 
مرحله پیش تولید شد. سریال »سوره 
خانم« به تهیه کنندگی محمد کامبیز 
دارابی، نویسندگی سعید نعمت ا... و 
کارگردانی بهرنگ توفیقی به تازگی 
وارد مرحله پیش تولید شده است. 
دارابی و توفیقی به ترتیب در مقام 
تهیه کننده و کارگردان این شب ها 
سریال »افرا« را روی آنتن شبکه اول 
سیما دارند که طبق آمار سازمان 
صداوسیما پربیننده ترین مجموعه 
فصل تابستان لقب گرفت. سازندگان 
»سوره خانم« این روزها مشغول 
بازبینی لوکیشن های سریال و انتخاب 
بازیگران و دیگر عوامل تولید هستند. 
براساس برنامه ریزی ها، تصویربرداری 
در مناطقی از تهران و بوشهر صورت 
خواهد گرفت. این سریال مناسبتی 
در گروه فیلم و سریال شبکه یک 
تولید می شود و قرار است در باکس 
ماه رمضان سال ۱۴۰۱ روی آنتن رود.

حالمخوب
است

بهرنگتوفیقی
سریالجدیدمیسازد

خبــر
 خاطرات »مهران رجبی« از 

»عزت ا... مهرآوران« 
مهران رجبی با ابراز تاسف از درگذشت عزت ا... مهرآوران به 
یادآوری شوخی ها و بذله گویی های این هنرمند پرداخت که همه 
را پشت صحنه به خنده وامی داشت. مهران رجبی، بازیگر سینما و 
تلویزیون درباره زنده یاد عزت ا... مهرآوران گفت: به همه طرفدارانشان 
و جامعه هنری تسلیت می گویم. صبح شنبه از درگذشت ایشان باخبر 
شدم. خدا شاهد است که ما چقدر باهم خوب بودیم و دلمان برای 
هم تنگ می شد و این را به هم ابراز کرده بودیم. رجبی افزود: یکی از 
ویژگی های خوب ایشان باجنبه بودن بود. من و مرحوم مهرآوران خیلی 
باهم شوخی می کردیم. فضا را فرح بخش می کردند و همه همکاران با 
دیدن ایشان خنده رو می شدند و لذت می بردند. خیلی خیلی جایگاه 
ویژه ای در میان جمع و همه گروه ها داشتند. او باردیگر با ابراز تاسف 
به خاطر ازدست دادن مهرآوران و با بیان اینکه یکی از همکاران 
خوبش را از دست داده است، درباره خصوصیات اخلاقی این هنرمند، 
چنین ابراز کرد: از آن آدم هایی بود که وقتی وارد صحنه می شد همه 
می خندیدند؛ یعنی اگر کسی چک برگشتی هم داشت و ناراحت بود، 
آقای مهرآوران همان پلان اول جوری به آن شخص نگاه می کردند و 
دیالوگ هایی را فی البداهه می گفتند که باعث می شدند همه با صدای 
بلند بزنند زیر خنده. رجبی درباره همکاری هایش با مهرآوران توضیح 
داد: در کارهایی که سعید آقاخانی می ساخت همکاری داشتیم اما 
نقش مقابل هم نبودیم. در سریال »پدرپسری« کنارهم بودیم و خیلی 
تجربه لذت بخشی بود. آن موقع اوایل کرونا هم بود و مرحوم مهرآوران 
خیلی تذکر ماسکی به ما می داد و می گفت دورهم ننشینیم. با وجود 
اینکه این همه رعایت می کرد و در تمرین می گفت، ماسک بزنید، در 
آخر هم براثر همین کرونای لعنتی از دنیا رفت. این بازیگر اضافه کرد: 
۱۰ سالی می شد که آقای مهرآوران را می شناختم. بیشتر سرصحنه 
هم را می دیدیم و گاهی هم برای جشن ها و مراسم به ایشان زنگ 
می زدیم. خیلی آدم  شوخ طبع، اهل بگوبخند، نازنین، مودب و فرهنگی 
بودند. ان شاءا... در جوار رحمت حق روحشان آرام بگیرد و قرین با همه 

خوبی ها و لذت های وعده داده شده باشند.

تلــویزیـون
فصل جدید »دورهمی« و »خندوانه« می آید

همزمان با مــاه ربیع الاول جدول پخش شبکه نسیم با برنامه های 
متنوع چیدمان می شود. فصل جدید برنامه دورهمی، دست فرمون، 
چهل تیکه و در ادامه سری هفتم خندوانه، شبکه کوچک، ویتامین 
»خ« و نسیم آوا مجدد به کنداکتور شبکه نشاط و سرگرمی می آیند و 
از عناوین جدید تهمتن، ایستگاه و مامورویژه رونمایی می شود. سری 
جدید برنامه دورهمی در ادامه فصل قبل و با حضور علاقه مندان به 
شرکت در چالش جذاب این برنامه آغاز می شود و داوطلبان شرکت 
دراین مجموعه با گذر از مراحل راستی آزمایی، جهت رقابت به این 
دورهمی متفاوت وارد می شوند. خندوانه نیز با آمادگی و کسب 
سلامتی عوامل و دست اندرکاران پس از ابتلای به بیماری کرونا با 
تدارک ویژه، خود را برای حضور مجدد در شبکه نسیم آماده می کند 
و در ابتدای شروع این دوره با یادآوری حضور عزیزانی که مهمان 
خندوانه بودند و لبخندشان ماندگار شد و دیگر در جمع ما نیستند 
از جمله زنده یاد فتحعلی اویسی، حمیدرضا صدر، پرویز پورحسینی، 
حسین عرفانی و.. پخش جدید را آغاز می کند بر این اساس این دو 
برنامه ساعت 2۳ طبق روال گذشته پخش می شوند. فصل سوم 
مسابقه دست فرمون با تغییرات چشم گیر نسبت به 2 فصل گذشته 
به ویژه در نحوه برگزاری مسابقات شنبه تا سه شنبه ساعت 2۱ با شعار 
»آرامش در خیابان، هیجان در پیست« مهمان دیدگان علاقه مندان 
به این رشته ورزشی خواهد بود و حواشی و بخش های دیدنی ضبط 
برنامه و مسابقه در بسته مثبت دست فرمون جمعه ها ساعت ۱۹ 
روی آنتن می رود. در این فصل، پیست به شکل پیچیده تری طراحی 
شده و نسبت به استاندارد های مسابقات اتومبیلرانی در هر مرحله 
تغییر می کند. همچنین موتورسواران حاضر در مسابقه نیز به شکل 
حرفه ای تر و با تمرینات و آموزش های کارشناس موتورسواری برنامه، 

در قالب گروه های امدادی وارد پیست می شوند. 
 ویتامین »خ« با فرم جدید

چهل تیکه سری پنجم، با دعوت از نقش آفرینان خاطرات شیرین، 
به برنامه متفاوت این سال های تلویزیون مبدل شده و در فصل جدید 
میزبان هنرمندان و چهره های شاخص و موثر این حوزه خواهد بود. این 
برنامه که در حال تولید است به زودی از شبکه نسیم برای دوستداران 
پخش می شود. سریال رئال، عروسکی شبکه کوچک در ژانرکمدی، 
موزیکال و فانتزی است که از ابتدای شهریورماه به آنتن شبکه نسیم 
آمد و توانست با سبکی متفاوت در بین مخاطبان و خانواده های جایگاه 
خوبی کسب کند این اثر که توسط مرکز پویانمایی صبا تولیدشده، 
روایت راه اندازی یک شبکه تلویزیونی توسط تعدادی عروسک و پسر 
جوانی به نام سهراب است که علاقه مندان به آن از این پس می توانند 
شنبه تا سه شنبه ساعت 2۰ این مجموعه را به تماشا بنشینند. ایستگاه 
با خاستگاه اجتماعی و منطبق با اهداف این شبکه چهارشنبه تا جمعه 
ساعت 2۰ به نمایش در می آید. این مجموعه با مرور پرونده های واقعی 
که در اثر بروز خشم منجر به نزاع و درگیری شده در فضای ترکیبی 
نمایشی و تاکشو روایت می شود. مامور ویژه دیگر پروژه شبکه نسیم 
است که با مشارکت معاونت اجتماعی نیروی انتظامی به مناسبت هفته 
ناجا در تولید شده و علاقه مندان به این مستند مسابقه می توانند، 
بیننده این رقابت جذاب نظامی چهارشنبه تا جمعه ساعت 2۱ باشند. 
مسابقه بزرگ تهمتن با هدف تقویت فرهنگ پهلوانی، ترویج زندگی 
سالم، به زودی روی آنتن شبکه نسیم می آید این مسابقه با حضور 
2۵۶ ورزشکار در چهار گروه در حال تولید است که با پراکندگی 
قومی و جغرافیایی از سراسر کشور به صورت خانوادگی به این برنامه 
آمدند تا با توانمندی های جسمی، قدرتی و توان هوازی با یکدیگر به 
رقابت بپردازند. ویتامین خ با فرمی جدید و بخش های متنوع شنبه 
تا پنجشنبه ساعت ۱۹ و نسیم آوا در ادامه با تغییرات در اجزا برنامه 
و تغییر احوال مخاطبان خود چهارشنبه تا جمعه ساعت 22 روی 

آنتن می رود.

کوتــاه
مهشید جوادی بازیگر »نوارزرد۲« 

مهشیــد جـــوادی به ترکیب سریال تلویزیونی »نوارزرد2« به 
کارگردانی سروش محمد زاده و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی 
اضافه شد. مهشید جوادی بازیگر جوان تلویزیون با بازی در سریال 
»آنام« معرفی شد. او مدتی از دنیای بازیگری دور بود تا اینکه دوباره 
با بازی در سریال »بچه مهندس۳« فعالیت خود را از سر گرفت و 
اکنون مقابل دوربین »نوارزرد2« به کارگردانی سروش محمد زاده و 
تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی و نویسندگی کریم لک زاده به ایفای 
نقش می پردازد. پیش از این حضور بازیگرانی همچون بانیپال شومون، 
حسام محمودی، پوریا پورسرخ، محمود پاک نیت، پورانداخت مهیمن، 
حسین پاکدل، امیر حسین صدیق، ایوب آقاخانی، آذین احرامی و… 

در این سریال قطعی شده است. 
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a r m a n m e l i . i r

اصغــر فرهــادی در گفــت وگویی جدیـد از 
طولانی شدن تمرین با بازیگران فیلم »قهرمان«  
در دوران پاندمی کرونا سخن گفت. فرهادی 
درباره »قهرمان« حرف های جدیدی مطرح و 
تاکید کرد که یک فیلم نشان دهنده وضعیت 
یک جامعه نیست. وی گفت که در فیلم جدیدش 
ایده دنبال کردن و بالا و پایین رفتن زندگی یک 
فرد را براثر یک اقدام کوچک در سر داشته 
است. این فیلم که نخستین بار در جشنواره 
کن به نمایش درآمد با تشویق ایستاده پنج 
دقیقه ای حضار مواجه شد و در نهایت جایزه 
بزرگ هیات داوران را برد. فرهادی که در فصل 
اهدای جوایز سینمایی لندن به صورت ویدئویی 
و با حضور مترجم با خبرنگار ددلاین گفت وگو 
کرد، افزود: وقتی 2 سال پیش شروع به نوشتن 

فیلمنامه کردم که وقت زیادی هم گرفت، 
ایده های زیادی در سر داشتم. یکی از ایده های 
اصلی این بود که فردی را تصویر کنم که بالا 
می رود و بعد مثل سقوط آزاد پایین می آید. 
وی ادامه داد: آنچه برایم جذابیت داشت این 
بود که وقتی کسی کار درستی انجام می دهد، 
دیگر اجازه اشتباه کردن را به وی نمی دهیم. 
دیگر چنین افرادی نمی توانند، اشتباه کنند و 
همیشه باید مثل آن لحظه از زندگی شان عمل 
کنند. فرهادی درباره تمرین با بازیگران هم 
صحبت کرد و گفت: جلسات تمرین »قهرمان« 
به دلیل پاندمی نزدیک به ۱۰ ماه طول کشید 
ولی طولانی شدنش مفید بود. وی یادآورشد: 
می خواستم مثل فیلم های قبلی ام حدود سه 
یا چهار ماه با بازیگران تمرین کنم اما به دلیل 

پاندمی کووید۱۹، مجبور شدیم ۱۰ ماه تمرین 
کنیم و همین موجب شد تا با بازیگران داستان 
را پیدا کنم. بازی ها به مستند شبیه شد و 
احساس نمی شود که چیزی از پیش نوشته 
شده باشد. فرهادی همچنین تاکید کرد که 
اگرچه »قهرمان« تصویرگر ایران و فرهنگ آن 
است اما به تعریف یک فرهنگ در طول فیلم 
دست نزده است. وی در پایان بیان کرد: هیچ 
فیلمی واقعا نمی تواند ادعا کند که کل جامعه 
یک کشور را نشان می دهد، به ویژه کشوری که 
مثل ایران از تاریخی کهن برخوردار باشد اما اگر 
فیلمی را به درستی بسازید می توان گفت فیلم 
منعکس کننده بخش کوچکی از جامعه است. به 
همین دلیل دوست ندارم جامعه ای را براساس 

یک فیلم قضاوت کنم.

نویسنده سریال امنیتی اجتماعی »سرجوخه« 
از ویژگی های این قصه و 2 شخصیت اصلی آن 
که یکی از اراذل کف خیابان و دیگری یک شاخ 
اینستاگرامی است؛ سخن گفت. سیدحسین 
امیرجهانی نویسنده سریال »سرجوخه« درباره 
این سریال که این روزها در حال تصویربرداری 
است؛ بیان کرد: نگارش این سریال از اوایل سال 
پیش شروع شد و ابتدای امسال به پایان رسید، 
فیلمنامه در ۳۰ قسمت طراحی شده است اما 
ممکن است یکی دو قسمت تغییرات داشته باشد. 
این نویسنده درباره تیم این سریال که کارگردان 
و تهیه کننده اش پیش از این پروژه های دیگری را 
هم به تولید رسانده اند، یادآور شد: سازندگان این 
سریال همان تیم »خانه امن« و »ترورخاموش« 
هستند ابوالفضل صفری تهیه کننده و احمد 
معظمی کارگردان این مجموعه پیش از این هم با 
یکدیگر همکاری داشته اند و خط محتوایی سریال 
نیز به مسائل امنیتی نزدیک است. امیرجهانی 
درباره اینکه سریال چقدر محور مسائل امنیتی 
قرار گرفته است، توضیح داد: یکی از علت هایی که 
من علاقه داشتم فیلمنامه سریال »سرجوخه« 
را بنویسم این بود که در این قصه صرفا با یک 
کار امنیتی مواجه نیستیم، بلکه یک موقعیت 
امنیتی در دل چندین قصه اجتماعیِ در هم 
پیچیده روایت می شود که جذابیت و کشش کار را 
مضاعف خواهد کرد. نویسنده سریال »پدر« افزود: 
اساسا موضوعات و پدیده های اجتماعی و مسائل 
خانواده از مقوله های مورد علاقه من بوده و دوست 
دارم در غالب یک درام اجتماعی برای مخاطب در 
این حوزه ها قصه بگویم. از این جهت ترغیب به 
نگارش فیلمنامه این سریال شدم. دغدغه های 
مهمی در بحث های اجتماعی در این سریال مطرح 
می شود که برخی از آنها تاکنون دراماتیزه نشده 
است. برای همین می توانم این قول را به مخاطب 
بدهم که در تماشای این سریال با قصه ای جذاب 
و پرهیجان و پرماجرا روبه رو خواهد شد .وی با 
عنوان اسلوگان این سریال که »نیمی از این قصه 
واقعی است و نیمی دیگر حقیقت دارد« یادآور 
شد: بدنه اصلی این سریال، برپایه قصه و تخیل 
است اما ماجراهای واقعی و تکنیک های امنیتیِ 
حقیقی به مثابه پازل های تکمیل کننده قصه این 
سریال به کمک درام آمده اند. از همین جهت ما 
در این سریال زندگی معمولی مردم را می بینیم و 
در دل ان بخش هایی به فضای امنیتی هم کشیده 
می شود. نویسنده سریال »نجلا« درباره تفاوت ها 
و تمایزهای مجموعه »سرجوخه« با دیگر آثار 

امنیتی تصریح کرد: برخلاف برخی مجموعه های 
امنیتی که نقطه نگاه و رویکرد سریال از طرف 
نقش های امنیتی ها بوده است اینجا کاراکترهای 
قصه از بطن جامعه هستند و زندگی آنهاست که 
در قسمت هایی با کاراکترهای امنیتی هم برخورد 
پیدا می کند. از طرف دیگر برخلاف بسیاری 
از کارهای امنیتی، به نظر می رسد در سریال 
»سرجوخه« روح زندگی و حس زندگی در جریان 
است و احساسات مخاطب را به شدت درگیر 
خواهد کرد. وی اضافه کرد: ما با شخصیت هایی 
که از طبقه های مختلف جامعه هستند وارد قصه 
می شویم؛ مباحث و معضلات اجتماعی در روند 
داستان طرح می شود و البته در کنار آن بحث 
آموزش هم برای من مهم بود. به طور مثال ما 
ایرانی ها به راحتی به آدم ها اعتماد می کنیم و 
اطلاعات می دهیم یا در تاکسی راحت با دیگران 
حرف می زنیم و به کسانی که نمی شناسیم از 

چیزایی شخصی سخن می گوییم.
 2 کاراکتر اصلی سریال 

امیرجهانی با اشاره به دو نقش اصلی سریال 
عنوان کرد: 2 کاراکتر اصلی سریال از 2 طبقه 
مختلف اجتماعی هستند ولی با وجود اینکه 
زندگیشان فرسنگ ها از هم دور است اشتراکانی 
دارند. یکی از آنها از اراذل واوباش است که از کف 
خیابان برمی خیزد و دیگری یک شاخ اینستاگرامی 
است که از فضای مجازی وارد می شود. این چنین 
دو قصه به موازات هم پیش می روند که جاهایی 
هم حرکت روی خط قرمز است. این نویسنده با 
اشاره به این داستان بیان کرد: »سرجوخه« هم 
به لحاظ قصه و هم پرداخت و ساختار فضایی نو 
و بکر دارد و کار جذابی است. تلویزیون خیلی 
سال است در فضای این مدلی پیش نرفته بود و 
کاراکترها اینقدر واقعی و ملموس نبوده اند. از 
این جهت به نظر می رسد این مجموعه باید در 
زمان پخش مخاطب زیادی داشته باشد. نویسنده 
سریال »چرخ و فلک« درباره پرداختن به یک 
شاخ مجازی در سریال جدیدش و اینکه قرار 
است فضای مجازی محکوم شود یا خیر عنوان 
کرد: ما اصلا به سمت قضاوت نرفتیم که بگوییم 
فضای مجازی خوب است یا بد. همه ما آسیب ها 
و معایب این فضا را می دانیم و از مزیت هایش هم 
باخبریم و در این سریال هم به هر دو جنبه این 
فضا پرداخته می شود به طوری که شاخک های 
مخاطب را فعال خواهد کرد زیرا من به عنوان 
نویسنده کار و در ادامه تیم تولید و کارگردان و 
تهیه کننده تلاش کرده ایم به گونه ای حرف بزنیم 

که خود را سانسور نکنیم و با مخاطب روراست 
باشیم. حقیقت این است که نمی توان کتمان کرد 
در وضعیت فعلی جامعه، فضای مجازی به رکن 
مهم زندگی مردم تبدیل شده  و نمی توان با نفی 
آن صورت مساله را پاک کرد امیرجهانی در پاسخ 
به سوالی درباره تشریح بیشتر این قصه بیان کرد: 
نمی توان بیشتر از این وارد جزئیات قصه شد اما 
این مجموعه پیچیدگی هایی دارد که سریال را 
پرتعلیق و پرکشمکش کرده و کشش اثر را بالا 
می برد. همچنانکه به لحاظ ساختاری و روایی و 

شخصیت پردازی نیز فضای متفاوتی دارد.
 سوژه هایی که تا امروز دیده نشدند

این نویسنده درباره آنچه این سریال را متمایز 
کرده است، گفت: در سریال »سرجوخه« لایه های 
مختلفی از جامعه مورد توجه قرار گرفته است، متن 
و دوربین »سرجوخه« بر موضوعات و سوژه هایی از 
جامعه امروزی که تاکنون در تلویزیون به خصوص 
در سریالها مغفول مانده و دیده نشده، فوکوس 
کرده است. در این سریال اتمسفری حاکم است 
که سال هاست در سریال های تلویزیونی شاهدش 
نبوده ایم. وی اضافه کرد: این نوید را به مخاطبان 
می دهم که با سریالی متفاوت روبه رو شده و از 
دیدن آن هیجان زده خواهند شد. مخاطبان 
جوان و به اصطلاح سریال بین که بی شک با این 
سریال همراه خواهند شد زیرا نقاط اشتراک، 
دغدغه ها و جهان فکری خودش را با جهان داستان 
و کارکترهای سریال »سرجوخه« به راحتی پیدا 
خواهد کرد و با آنها پیش خواهد رفت؛ کارکترهایی 
که در دل قصه پر هیجان و پر التهاب سریال، به 
فراخور شخصیت های خود و مانند جوان امروزی، 
به مثابه بنزین سبز، مستعد کارهای بزرگ و 
مهمی هستند. کنش هایی که می تواند مسیر 
زندگی آنها و حتی وضعیت جامعه را تغییر دهد. 
امیرجهانی در پایان درباره کاراکترهای سریال 
و همذات پنداری نسل جوان با آنها گفت: این 
کارکترها و موقعیت های دراماتیکش، آینه تمام 
نمای جوان امروزیست که می تواند کارهای بزرگ 
و مهمی انجام دهد به شرطی که زاویه دید و زاویه 
برخورد با آنها این باشد که همراه ما ایستاده اند 
نه روبه روی ما. به همین خاطر باید شجاعت 
تولیدکنندگان این اثر به خصوص مسئولان و 
مدیران محترم تلویزیون را برای پرداختن به سوژه 
و مضمون سریال سرجوخه ستود که با تحلیل 
دقیق از بایدها و نبایدهای امروزی، اهتمام به 
ساخت و تولید سریال متفاوت و نو سرجوخه کرده 

و از تیم تولیدی آن حمایت کرده اند.

جزئیاتی از سریال امنیتی »سرجوخه«

شاخ های مجازی سوژه شدند

مینا جعفرزاده که بیش از دو دهه قبل در 
سریال »هتل پیاده رو« با زنده یاد عزت ا... مهرآوران 
همبازی بوده است، ضمن ابراز ناراحتی از درگذشت 
این هنرمند، او را از هنرمندان بی حاشیه ای خواند 
که همیشه سرش به زندگی اش گرم بود. »هتل 
پیاده رو« نام یک مجموعه هرشبی به کارگردانی 
زنده یاد »بهمن زرین پور« است که در نوروز ۱۳۷۸ 
از شبکه اول پخش شد. در این مجموعه تلویزیونی 
بازیگرانی چون اکبر عبدی، مینا جعفرزاده )همسر 
بهمن زرین پور(، محمود پاک نیت، علیرضا خمسه 
و البته عزت ا... مهرآوران ایفای نقش می کردند و 
فاصله تولید تا پخش هر قسمت بسیار اندک بود. 
مینا جعفرزاده حالا پس از دو دهه و در شرایطی 
که دیگر همسرش )بهمن زرین پور(  و عزت ا... 
مهرآوران در قید حیات نیستند، با یادآوری حضور 
مرحوم مهرآوران در سریال »هتل پیاده رو«، در 
عین حال می گوید: راستش خیلی حضور ذهن 
ندارم که خاطرات جزبه جز را تعریف کنم. چون 
درباره سریالی حرف می زنیم که بیش از بیست 

سال از پخش آن گذشته است. متاسفانه در مورد 
ایفای نقش ها و سکانس هایی که با هم داشتیم 
چیزی به یاد ندارم، فقط در حد سلام و علیک و 
اینکه حال همدیگر را می پرسیدیم سر پروژه باهم 
حرف می زدیم، چون آن زمان تمام فکر و ذهنمان 
این بود که کار را به پخش برسانیم. این بازیگر 
پیشکسوت برای مرحوم مهرآوران طلب آمرزش 
کرد و ادامه داد: ایشان واقعا آدم بی حاشیه ای بود؛ 
ما هیچوقت چیزی از ایشان نشنیدیم. همیشه 
سرش به زندگی اش بود و این بی حاشیه بودن 
بهترین کار برای ما آدم هاست. جعفرزاده همچنین 
تاکید کرد: قطعا کار با ایشان همیشه خوب بود 
چون از هنرمندان خوب کشورمان بودند. من در 
این سال ها چیز بدی از ایشان ندیدیم و نشنیدم. 
مرحوم مهرآوران واقعا انسان معقول و باشخصیتی 
بود. بازیگر سریال های »خاله خانم«، »زیرآسمان 
شهر«، »تفنگ سرپر«، »نابرده رنج«، »شوق پرواز« 
و »دوپینگ« درباره فعالیت این روزهایش در عرصه 
سینما و تلویزیون گفت: در حال حاضر قراردادی 

با یک سریال نمایش خانگی دارم اما هنوز نقشم 
شروع نشده و اسمش هم قطعی نشده است که 
بگویم. از سال گذشته تاکنون به خاطر کرونا خیلی 
کار نکردم؛ در حالی که قرارداد هم داشتم اما آن 
زمان که اوج کرونا بود قراردادم را با عذرخواهی 
فسخ کردم چون من دیابت دارم و خیلی ترسیدم از 
اینکه در فضای کار قرار بگیرم. جعفرزاده افزود: در 
طول مدت کرونا، سه کار برای سینما و تلویزیون 
انجام دادم؛ یک فیلم سینمایی که به اصفهان رفتیم 
و دو سریال که خداراشکر به خیر گذشت ولی از 
زمانی که کرونا اوج گرفت دیگر تا الان کار نکردم. 
سریال »دوپینگ« را داشتم که سال گذشته پخش 
شد و یک سریال دیگر که اسفند ۹۹ به روی آنتن 
رفت. فیلم سینمایی ای هم که در آن بازی داشتم 

نمی دانم چه زمانی اکران می شود.

مینا جعفرزاده: 

»مهرآوران« از بی حاشیه ها بود

اصغر فرهادی: 

 برای »قهرمان« 
۱۰ ماه تمرین 

کردیم


